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Gripen av grace, kraft, 
snabbhet och smidighet

Ingen kan låta bli att se upp till ett fenomen av grace, kraft, snabbhet och smidighet. Inte heller Jan 
”Pinnen” Jonsson, Hans Ahlinder och Jan Eibom. Vad de tittar på med så beundrande blickar får ni veta på

sid 7-8



<dCärfag sdriver detta, är det måndag morgon. T)et dar varit en fantastisk
delg. fag darfått dem min dotterfrån en dalvårslång utlandsresa. d>olen
stråfar utanför fönstret, fag dar daft resultatgenomgångar medsamtliga 
divisioner ocd dotterdolag, ocd afft ser dra ut. flddi-fördandfingarna verdar
gå vägen, loivet dan fadtisdi inte vara så mgcdet dätire, ocdfag är på ett 
strålande dumör. Ocd del är egentligen det, som fag vill förmedla med den 
där ledaren.
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Säkerhet och bevakning

ROS rart rosor för effektivare bevakning
Den senaste tiden har streckkoder klistrats upp 
på många ställen inom FFV Aerotech i Arboga. 
Säkerhetschef Hans-Olof Blomqvist har tillsam
mans med personalen från Securitas gjort arbe
tet. Streckkoderna är en viktig faktor i Securitas 
rondinformationssystem - RIS - som från mitten 
av juni ersätter de gamla bevakningsrutinerna.
övergången för den nyttan 
med sig, att en total analys 
av säkerhetsfrågorna inom 
Avionik och FFV Aero- 
techs staber har genom
förts. Samtliga chefer har 
lämnat uppgifter om var de 
behöver tillsyn och av vilken 
omfattning den skall vara.

Resultatet har blivit en 
total plan över den bevak
ning som Securitas utför 
inom FFV Aerotech.

Från penna till dator
I RIS ingår persondator, 
kodläsare, streckkoder, rap
portkort, datatömställ och 
programvara. Streckkoder
na, som nu sitter på olika 
platser och objekt inom 
företaget, anger typen av 
insats och ger underlag för 
rapportering.

Med kodpennan läser 
vakten snabbt av märkena 
och kan direkt efter ronden 
ta ut en rapport på skrivare.

Kodläsaren har utrymme 
för information från cirka 
1000 märken. Efter ar
betspassets slut överför vak

ten informationen till da
torn genom att sätta ner 
läsaren i ett datatömställ.

Färgerna styr
De märken vakten läser av 
har olika färgkoder. Varje 
bevakningsadress har två 
vita rondmärken, ett för 
starten och ett för slutet på 
ronden. Det gula zonmärket 
anger adress, alltså var något 
eventuellt har inträffat. 
Riskmärket är rött och fun
gerar som varningssignal. 
Här kan något speciellt 
inträffa, och vakten läser av 
märket om risken utlösts. 
Grönt tillsynsmärkc anger 
uttalat behov av tillsyn, till 
exempel kontroll av tempe
raturen i ett datarum. 
Vakten läser alltid av dessa 
märken när de ingår i en 
rond.

Ett blått servicemärke 
anger ett speciellt uppdrag 
för vakten, till exempel att 
starta en kompressor.

Enklare och säkrare

Med kodpennan läser Per-OlofBoberg av streckkoden pä dörrposten 
till JAS revir i Arboga.

Till sin hjälp har vakten

Dessa herrar ser en rad fördelar med det nya rondinformationssystemet RIS. som tas i bruk den 15 Juni pä 
FFVAerotech i Arboga. Fr v säkerhetschef Hans-Olof Blomqvist. Ulf Ströberg chef for Securitas i 
Västmanland, Per-Olof Boberg och Sune Lännbrink som båda arbetar med bevakning i Arboga.

även en rapportmeny, som 
kommer till användning när 
något har hänt eller något 
har åtgärdats. Menyn inne
håller märken som svarar 
mot inträffad händelse eller 
åtgärd.

Enligt Ulf Ströberg, chef 
för Securitas avdelning i 
Västmanland, förenklas vak
tens bevakningsuppgift be
tydligt med RIS. Datorn 
övertar det mesta av rap
portskrivande. Systemet 
ökar säkerheten och ger 
dessutom en bättre avrap
portering till kunden, som i 
detta fall är FFV Aerotech.

—Det blir även enklare 
att införa tillfällig extra 
bevakning, när så krävs. 
Och det är lätt att avläsa 
den totala tid vi lägger ner 
på sådana tjänster som ligger 
utanför det gällande avtalet, 
säger han.

Anmäl skada
Hans-Olof Blomqvist beto

nar vikten av att berörda 
enheter snabbt meddelar om 
ett streckkodsmärke blir

—Skada kan göra koden 
oläslig, och då är inte heller 
bevakningsuppdraget till nå
gon nytta. Så anmäl ome
delbart till Vakten om ett

märke är skadat.
Han uppmanar även 

ansvariga chefer att till 
honom meddela varje för
ändring och omflyttning 
som berör bevakningen.

Om något oväntat händer eller om vakten tillgriper egna åtgärder, 
läser han in detta med hjälp av sin rapportmeny.

Text och Foto: 
Anne Allard
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Tidningsproduktion

Så går det till att gc

1. Med pennan i högsta hugg möter 
Anne sitt intervjuoffer. Det gäller att 
anteckna rätt så det inte blir några 
missförstånd.

Hur går det till att göra 
Aerogrammet?

I redaktionsrutan står 
namn på redaktörer och att 
tidningens görs med Ma- 
cintosh-datorer, sidbrytnings- 
program och att den sätts 

Ien viss sorts sätteridator.
Vad innebär då det? 

produktionstekniskt 
Aerogrammet långt 
på teknikens framkant, 
led i produktionen som går 
att ta bort har tagits bort. 
Men låt oss börja från början.

Anne Allard, en av tid
ningens redaktörer är på väg 
ut på uppdrag...

J. Så gäller det att välja bilå 
bildtexter och komma på en , 
som lockar till läsning. Bildt 
Anne per post till Linköping. 
Lennarts datorer är samman

2. Tillbaka på redaktionen skall arti
keln skrivas ut, korrekturläsas och
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Underhållsdag
6

Gripen gjorde öronbedöv

Lars Campner, ansvarigfor JAS- 
projektet vid FFVAerotech, var 
nöjd med imderhällsdagen och 
med det flygande inslaget i pro
grammet. Foto: Anne Allard

JAS 39 underhållsdag på Skaraborgs flygflottilj 
blev mycket lyckad i flera avseenden. FFV 
Aerotechs roll i projektet var huvudtemat för 
dagen, och Industrigruppen JAS kunde ge media 
en positiv totalbild av dagsläget. En rörlig klargö- 
ring av AJ37 Viggen på vägbas var en nyttig upp
levelse. Och alltsammans inramades av ett strå
lande väder.

Men det allt överskuggande var ändå Lars 
Rådeströms premiärlandning på F7 och uppvis
ningen med JAS 39- En 
vackra dag i maj.
Under förmiddagspasset för
klarade överste Stig Abra- 
hamsson, chef för Skara
borgs flygflottilj, att han är 
mycket nöjd med beslutet 
1989 att göra F7 till flyg
vapnets första JAS-flottilj.

—Vår uppgiften är att 
vara centrum för förarut-

solldar höjdpunkt denna

Personalbehovet har fyllts på 
med bred marginal. Yngre 
förare går instruktörskurser 
på Ljungbyhed. Högskole- 
tekniker har rekryterats både 
till flottiljen och till det nya 
versionskontoret i Linkö
ping. Simulatorhus, hanga
rer, tekniska verkstäder och

bildning och teknikkurser 
under lång tid framöver. Hit 
kommer alla flygförare och 
tekniker för att genomgå 
omskolning och vidareut
bildning.

Total anpassning
När beslutet togs började 
förberedelserna vid F7.

personalutrymmen skall 
byggas. Kort sagt anpassas 
hela flottiljen till att bli ett 
stöd för de två Gripendivi
sioner som förläggs till 
Såtenäs.

Till F7 nästa höst
Bortsett från snabbvisiten på 
JAS-dagcn, dröjer det ännu

något år innan flygplan 39 
Gripen kommer till F7 för 

1 att stanna. Enligt Ulf 
[ Sveding på flygstaben leve

reras första serieflygplanet 
| till Såtenäs i oktober nästa 
I år. Då börjar TU-persona- 
j len sin inflygningsperiod. 
j TU JAS är beteckningen för 
' den taktiska utprovningsen-

heten med Jan "Pinnen” 
Jonsson som chef.

Den arbetar sedan 1987 
som taktikkonsult vid studi
er, konstruktion, utveckling, 
simuleringar, flygprov och 
utvärdering av JAS 39 Gri
pen, berättade han. Enheten 
är utlokaliserad till 
FMVzPROV i Linköping 
fram till oktober 1993, då 
verksamheten överförs till 
F7. Två år senare startar där 
den första instruktörskursen 
för åtta Gripenpiloter.

Drar ner kostnaderan
Lars Campner gav en detal
jerad bild av FFV Aero
techs medverkan till an 
JAS 39 Gripen blir ett flyg
system med låga underhålls
kostnader.

—Undcrhållsaspckterna 
har varit med från början av 
konstruktionen på ett helt 
annat sätt än för tidigare 
svenska flygplanstyper, be
rättade han.

De inbyggda testen är 
omfattande och betydligt 
kraftfullare än i flygplan 37. 
Funktionsövervakning pågår 
kontinuerligt och analyseras 
direkt i planet. Den omfat
tande registreringen utvär
deras efter flygning, vilket 
ger snabb felanalys och 
underlättar felsökningen.

—Tillsammans med till

förlitligheten hos den ingå
ende moderna elektroniken
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Underhållsdag

onde reklam för sig själv

IKalfHolmer gav en kon presentation av FFV Aerotecht roll i utvecklingen av bombkapsel 39 tillJAS, som han här har tagit i “besittning".

gjcr detta en hög tillgänglig
biet och låga underhållskost- 
mader.

Bättre än väntat
Hans Ahlinder, VD för IG 
[zAS, var i stort sett nöjd 
med utvecklingslaget. Han 
jiåpekade också att Lars 
RXådeströms uppvisning är 
Het bästa beviset på att pro- 
ektet har hunnit en god bit 
i?å väg mot målet. De fyra 
urovflygplanen har gjort 
4<60 pass. Till det kommer 
L38 pass med en modifierat 
L.ygplan 37 för test av radar- 
»ch presentationssystem. 

Första serieplanet, som 
benämns 39.101, genomgår 
nu fiinktionsprov och kom
mer att flyga redan i höst.

Flygproven visar hittills 
goda marginaler över lag, 
och prestanda överträffar 
specifikationen. Några tek
niskt komplicerade problem 
ser vi inte, berättade han. 
En successiv utveckling av 
det omtalade styrsystemet 
pågår, och inom kort införs 
den version som skall ingå i 
första serieflygplanet.

APU-problem
Svårigheten i dag är att hålla 

leveranstiderna. Störningar i 
provflygningen beror i de 
flesta fall på att APU-syste- 
met inte fungerar som det 
skall. APU är det gasturbin- 
drivna hjälpkraftsystem som 
förser planet med luft, el 
och bränsle på marken.

Detta är, enligt Hans 
Ahlinder, det klart lysande 
problemet för närvarande. 
APU klarar inte de tidskrav 
som gäller översyner, och 
systemet kommer i princip 
att vara helt förnyat till seri
eleveransen.

Hans Kriiger, chef för 
militära motorer vid Volvo 

Flygmotor, berättade att 
huvuddelen av typarbetena 
på RM12-motorn är avslu
tade. Markprogrammet har 
till drygt 30 procent verifie
rats med flygprov, som 
kommer att klaras av i sin 
helhet under året. Den för
sta seriemotorn levererades i 
slutet av mars.

Stadigt och lättlandat 
Slutligen talade Arne Lind
holm, chefprovflygarc för 
JAS, om flygplanet sett ur 
förarens synvinkel. Saab har 
sju provförare och FMV har 
tre. Dessutom har två finska 

förare flugit Gripen - men 
de flyger nog inte mer, 
antog han.

—Motorn fungerar bra 
ur förarens synvinkel. Flyg
planet känns stadigt och sta
bilt under flygning. Det är 
lättlandat och ligger spikrakt 
på mittlinjen, även vid max- 
broms som ger en broms
sträcka pä 600-650 meter.

På frågan vad han anser 
om den nya stridsdräkten, 
svarade Arne Lindholm att 
förarna helt och hållet tror 
pä dess kvaliteter.

Text: Anne Allart 
Foto: Stefan Bratt, NWT
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I korthet

Konstförening 
på besök i Paris
En aktiv och engagerad 
konstförening, med 
duglig styrelse. Det är 
ingen överdrift att göra 
den beskrivningen av 
konstföreningen 
Malmen.
Studiecirklar, konstresor till 
när och fjärran - och ofta - 
står på programmet. De 
senaste åren har Skagern och 
Amsterdam stått på pro
grammet, for att nämna de 
mer fjärran belägna resmå
len.

1 vår bar det iväg till 
Paris, med Musée D’Orsay 
som huvudattraktion; muse
et för 1800-talskonst och 
andra sköna ting från förra

Tidigt en lördagmorgon 
lastades bussen full med för- 
väntansfyllda resenärer. Ett 
dygn senare skymtades Paris 
horisont. Stadsrundtur, Ver
sailles och Musée D’Orsay 
var några programpunkter.

Musée D’Orsay är sedan 
några år tillbaka en av Paris 
stora attraktioner. 1 den jät
telika f d järnvägsstationen 
har impressionistmålningar- 
na fatt en ännu vackrare 
inramning och ljus än vad 
de hade på Musée de Jeu de 
Paume.

På musset finns det mesta 
av intresse med anknytning 
till 1800-talets konst och 
kultur. Den dag som resdel- 
tagama tillbringade gav mest 
en försmak; det tar dagar an 
se, uppleva och ta till sig alla 
intryck - varför Parisresorna 
borde bli årligen återkom
mande (!).

Ett besök på Louvren är 
även det ett måste för 
Parisresenären; välj ut någon 
avdelning eller några verk 
till beskådning. Venus från 
Milo, som illustrerar denna 
artiklen, är en av museets 
400000 verk och definitivt 
en man måste se.

Paris gör man inte på en 
resa, alla museer, historiska 
platser, monument, för att 
inte glömma maten, kräver 
återbesök. Den väl genom
förda resa konstföreningen, 
med Sonja Claseryd i spet
sen, arrangerat far gärna 
upprepas om något år. Här 
är en som redan nu anmäler 
sitt deltagande,

LB

Nu återstår Mala 
löneförhandlingar
Nu återstår de lokala löneförhandlingarna innan 
1992 års löner är klara. I slutet av maj underteck
nades det sista löneavtalet mellan Arbetsgivar- 
alliansen Branschkommitté Affarsverksbolag 
och personalorganisationerna SIF, SALF, CF och 
SF. Nu skall lokala förhandlingar genomföras 
innan lönerna slutligen kan utbetalas.

Branschkommittén och per
sonalorganisationerna har 
antagit förslaget till stabilise- 
ringsavtal av den 20 decem
ber 1990 för perioden 1 
januari 1991 - 31 mars 
1993 som kollektivavtal.

Aerotechs personalchef 
Åke Gustafsson hoppas att

de lokala förhandlingarna 
kan slutföras snarast, men 
någon löneökning till juni
lönen är inte att räkna med. 
Då måste de lokala förhand
lingarna vara färdiga före 
pingst, och det schemat kla
rar vi inte av, säger Åke.

De avtal som underteck

nats med personalorganisa
tionerna är fyra olika avtal, 
berättar Åke. De överens
stämmer alla med Rehn- 
bergsavtalet, men lönepot
ten kommer att fördelas

—I en del avtal priorite
ras individuella lönetillägg, 
medan man i andra har lagt 
ut mer av löneökningen 
generellt.

—Mest troligt är an vi 
har slutfört förhandlingarna 
i augusti.

LB

Aerogrammet 
efter pension
Ar det slut med Aero
grammet den dag jag 
pensioneras? Den frå
gan har riktats några 
gånger till Aerogram- 
mets redaktion.
Aerogrammet distribueras 
direkt på arbetsplatserna. 
Den kommer inte hem i 
brevlådan. Det skulle bli 
väldigt höga kostnader att 
ha en postdistribuerad tid
ning med den utgivnings- 
frekvens Aerogrammet har. 

Aerogrammets föregånga
re, som utkom en gång i 
månaden, sändes hem till 
alla anställda och pensionä
rer. Det upphörde i och 
med förändringen av tid
ningarna.

Det främsta skälet till att 
upphöra med distribution 
av tidningen till pensionärer 
var svårigheten att hålla ett 
aktuellt aderssregister. Det 
var ytterst fa som meddelan
de adressändringar till tid
ningen, varför postens retur 

till redaktionen med tid
ningar som ej nått sin mot
tagare växte sig allt större.

Självklart skall du, som 
går eller gått i pension, 
kunna fa Aerogrammet även 
fortsättningsvis.

Skall du själv gå i pension 
snart så fyll i talongen nedan 
och sänd till Aerogrammets 
redaktion, eller slå en signal 
till redaktionen. Känner du 
någon pensionär som vill ha 
tidningen så lämna talongen 
till denne.

Tack
Hjärligt tack till mina 
arbetskamrater på AV40, 
samt till Avionik, FFV 
Aerotech och SF If 2152 
för blommor och presenter 
vid min pensionsavgång den 
30 april.

Sven-Olof Nordin, f d AV47

En HJÄRTLIGT TACK till 
arbetskamrater, chefer, före
tag och fack för fantastisk 
uppvaktning och vackra pre

senter, som kommit mig till 
del i samband med min 
pensionering.

Lars Gustafsson, fd AX95

Hjärtligt tack till arbetskam
raterna vid FFV Aerotech, 
till företaget och till SF för 
vackra blommor och de fina 
presenter som jag fick när 
jag gick i pension.

Gunnar Karlsson, (d AR24

Ja tack, jag vill gärna ha Aerogrammet även efter min 
pensionering:

i Namn __ ___

Adress

Postadress

Sänd talongen till:
Aerogrammet, FFV Aerotech, 581 82 Linköping


